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Burza přijde o Zentivu. Zbude třináct firem
Jan Sochor
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Finanční noviny

* Další společnosti podle svých představitelů odchod z burzy zatím nechystají * Akcie Zentivy se navzdory finanční krizi stále
drží vysoko

V červenci 2004 si jako první v moderní české historii přišla pro kapitál od investorů na pražskou burzu. Včera představitelé
farmaceutické Zentivy oznámili, že firma na burze končí. Počet společností, jejichž akcie se obchodují v systému SPAD – kde
brokeři musí vypisovat prodejní i nákupní ceny – se tak sníží na třináct.      
Žádná další přitom zřejmě jen tak pražský trh neobohatí. V době finanční krize totiž nové firmy nepřicházejí na žádnou burzu
na světě.

Zmizí další firmy?

Naopak – s akciemi některých firem se dnes obchoduje jen velmi sporadicky. Společnost AAA Auto byla před nedávnem pro
malé objemy obchodů dokonce vyřazena z hlavního indexu PX. Majitel developerské ECM zase ovládl ve firmě 84procentní
balík, a na burze tak zbývá jen velmi málo jejích cenných papírů. Do firmy navíc prostřednictvím společného holdingu s
Milanem Janků vstoupila finační skupina PPF nejbohatšího Čecha Petra Kellnera. Představitelé obou firem však zatím shodně
tvrdí, že oni burzu neopustí. »Neplánujeme to,« říká mluvčí AAA Vladan Crha. »Hlavní akcionář má zájem na tom, aby akcie
firmy na burze byly,« doplnil finanční ředitel ECM Kamil Ziegler.
Kdy přesně akcie Zentivy z burzy zmizí, zatím není jasné. »Odchod z burzy znamená především, že firma se rozhodne
přestávat zveřejňovat informace o svém hospodaření. Další kroky budeme se Zentivou i většinovým vlastníkem Sanofi-Aventis
konzultovat,« říká k rozhodnutí Zentivy generální ředitel pražské burzy Petr Koblic.      
V současné době vlastní francouzská Sanofi 94 procent akcií firmy. Svůj podíl navýšila poté, co uspěla s nabídkou na převzetí
akcií Zentivy. Tehdy jí patřila čtvrtina firmy. Jednu akcii vykupovala za 1150 korun, a za akcie tak zaplatila odhadem 30 miliard
korun.      
Právě příchodem Zentivy začala na pražské burze nová éra. Byla první firmou, která se na burze objevila jinak než
prostřednictvím kuponové privatizace.      
»Pro pražskou burzu to samozřejmě není dobře. Na druhou stranu přesně takhle by to mělo fungovat. Firma přijde na burzu,
její hodnota se zvýší, původní vlastníci akcie prodají a všichni vydělají,« říká Andera Ferancová, spolumajitelka a šéfka
akciových obchodů společnosti Wood and Company, která vstup Zentivy na burzu připravovala.      
Podle ní by bylo dobré, kdyby se po odchodu Zentivy objevily na pražské burze akcie celé skupiny Sanofi-Aventis. Podobná věc
se stala už s akciemi Erste Bank, které vystřídaly na burze Českou spořitelnu. Tu Erste Bank koupila v roce 2002.

Výdělečný byznys

Na burzu přivedla Zentivu privátní společnost Warburg Pincus. Za podíl ve firmě při privatizaci Slovakofarmy údajně zaplatila
125 milionů dolarů, když své akcie v roce 2006 prodala, získala za ně 1,2 miliardy dolarů. Na své si přišel i generální ředitel
Zentivy Jiří Michal. Ten již dříve potvrdil, že svůj vlastní podíl Sanofi prodá. Za 3,4 procenta akcií tak dostane přibližně 1,5
miliardu korun.      
Akcie Zentivy jsou jedny z mála na pražské burze, které odolávají finanční krizi. Nad vodou je držela právě nabídka na převzetí
ze strany Sanofi-Aventis. Od začátku loňského roku tak jejich cena vyrostla o 13,4 procenta na včerejších 1102 korun.
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